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گــروه اقتصادی - وزیر صمت 
بــا تشــریح اقدامات انجام  شــده در 
ســال ۱۴۰۱ و برنامه های سال جدید 
بیان کرد: در ســال جاری هدف تولید 
خودرو حداقل یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
دستگاه اســت. بنابراین تقریبا به تمام 
کســانی که ثبت نــام کرده اند خودرو 

تحویل داده خواهد شد.
ســید رضا فاطمی امین - وزیر 
صمت - بــا حضور در یــک برنامه 
تلویزیونی، مهمترین ســند بالادستی 
برای وزارت صمت را اقتصاد مقاومتی 

خواند.
وی از رشــد مناســب تولید در 
ســال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: رشــد 
بخش صنعت در ۹ ماهه نخست سال 
گذشته بیش از ۸ درصد بود که ۲ برابر 
متوسط رشد اقتصادی کل کشور بود. 
همچنین رشد بخش صنعت در پاییز 
سال گذشته هم به ۱۱.۶ درصد رسید 
که از سال ۱۳۹۶ به بعد بی سابقه است.

فاطمــی امین گفــت: طبق آمار 
گمرک، در ۱۱ ماه نخست سال ۱۴۰۱ 
واردات مواد اولیــه یا همان کالاهای 
واســطه ای ۱۴ درصد رشد داشته که 
نشــاندهنده رونق تولید است و میزان 
اشــتغال در بخش صنعت در پاییز به 

رکورد جدید ۸ میلیــون و ۳۰۰ هزار 
دستگاه رسیده است.

فاطمی امین با تشــریح اقدامات 
هــم  در ســال ۱۴۰۱  انجام شــده 
بیــان کــرد: ۳۲۰۰ واحــد جدید به 
بهره برداری رســیدند و ۲۲۰۰ واحد 
هم ســرمایه گذاری خود را توســعه 
دادند و به خطــوط تولید خود اضافه 
کردنــد. ۱۶۰۰ واحد تعطیل هم فعال 
شدند. در بســیاری از شهرها مشکل 
کمبــود کارگر داریم، مثل اشــتهارد، 
ساوه، زرندیه، اسلامشهر، شهرک های 
اطراف قم. یعنی آنقدر تولید بالا رفته 
کــه واحدهای صنعتی نیروی کار پیدا 
نمی کننــد. فاطمی امین با اشــاره به 
مشکلات معیشــتی مردم، گفت: در 
دهه گذشته رشــد تولید بسیار کمتر 
از رشــد تورم بود و برای اولین بار در 
اقتصاد ایران ۵ ســال تــورم بالای ۳۰ 

درصد داشتیم.
وی راهــکار رفــع مشــکلات 
معیشــتی مــردم را هم رشــد تولید 
دانســت و گفت: زمانی که رشد تولید 

به مدت چند ســال تداوم داشته باشد، 
مثل سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ در دولت 
سیزدهم، به تدریج می توان آثار منفی 

دهه گذشته را جبران کرد.
وزیر صمــت برای نوســازی 
ماشــین آلات گفــت: وزارت صمت 
پروژه ای برای بازســازی واحدهای 
صنعتی آماده کــرده که یک نمونه آن 
نوســازی الکتروموتورها است. بیش 
از ۶۰ درصــد مصــرف برق صنعت 
توســط الکتروموتورها انجام می شود 
که تا ۱۰ درصد قابل کاهش اســت که 
بــا پروژه جدیدی با وزارت نیرو اجرا 
خواهد شد. فاطمی امین درباره اجرای 
فرمان تحول رئیس جمهوری در زمینه 
صنعت خودرو گفت: عمده ۸ دستور 
رئیس جمهور اجرایی شده است مثل 
افزایش دوره گارانتی و رشــد تولید. 
مثلا در ســال ۱۴۰۱ تولید خودروی 
کامل ۴۵ درصد رشــد کرده که شامل 
همه انواع خودرو است. همچنین رتبه 
ایران در تولید خودرو در جهان از ۱۹ 
بــه ۱۶ کاهش پیدا کــرد و ایران رتبه 

بالایی در رشد تولید خودرو دارد.
وزیــر صمــت دربــاره حذف 
قرعه کشــی خــودرو هم بیــان کرد: 
متاســفانه به علت عدم توازن عرضه 
و تقاضا در بازار خودرو در ســال های 
قبل، مردم بــرای خرید خودرو دچار 
مشــکل شده اند. در بازار ایران به طور 
متوسط باید ۱.۵ میلیون خودرو عرضه 
می شــد که در چند سال گذشته کمتر 
از یک میلیون دســتگاه عرضه شــده 
بود و این کســری تولید در ۴ ســال 
قبــل از ۱۴۰۱، فشــار زیــادی ایجاد 
کرده اســت. ضمن این که سوداگری 
در بازار خودرو همچنان حاکم اســت 
و حذف آن نیازمنــد تصویب فوری 
قانون مالیات بر عایدی سرمایه توسط 
مجلس اســت.فاطمی امیــن درباره 
برنامه تولید خودرو در ســال جدید 
هم گفت: در ســال ۱۴۰۲ هدف تولید 
خودرو حداقل یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
دستگاه است. بنابراین تقریبا برای تمام 
کســانی که ثبت نــام کرده اند خودرو 

تحویل داده خواهد شد.

وزیــر صمت دربــاره وضعیت 
تولیــدات معدنی هم عنــوان کرد:  در 
تابستان ۱۴۰۰ یعنی زمان تغییر دولت، 
رشد بخش معدن منفی بود، البته برای 
چنــد فصل متوالی رشــد این بخش 
در دولت گذشــته منفی شــده بود. با 
اقدامــات وزارت صمــت در دولت 
سیزدهم رشــد بخش معدن در پاییز 

۱۴۰۱ به مثبت ۲ درصد رسید.
وی افــزود:  در اوایل کار دولت 
سیزدهم ۳۰۰۰ معدن بلاتکلیف و فاقد 
اطلاعات دقیق بود. در این مدت تک 
تک پرونده این معادن بررســی شد به 
طوری که هم اکنون معادن بلاتکلیف 
به کمتــر از ۳۰۰ واحد کاهش یافته و 
اطلاعات معادن هــم کاملا یکپارچه 
شده اســت. با تعیین تکلیف معادن، 
تا پایان سال ۱۴۰۱ تقریبا هیچ حقوق 

دولتی معوق نداشتیم.
وی با اشــاره بــه تغییر رویکرد 
از  حکمرانــی در وزارت صمــت 
پیشــرفت حدود ۶۰ درصدی آن خبر 
داد و افزود: امیــد فعالان اقتصادی و 

تولیدکننــدگان هم بــه آینده افزایش 
یافته اســت.وزیر صمــت از تمرکز 
بر برنامــه توازن ســرمایه گذاری در 
سال جدید ســخن گفت و بیان کرد: 
همچنیــن تلاش خواهیم داشــت در 
ســال جدید کســب وکارهای ایرانی 
در ســطح بین المللی بدرخشند.وی با 
اشــاره به حمایت بیش از ۷۰ تشکل 
و اتحادیه تولیدی و صنفی کشــور از 
عملکرد وزارت صمت در سال ۱۴۰۱، 
آن را نشــانه همدلــی در این بخش و 
ســرمایه اجتماعی مناســب وزارت 
صمــت خواند.فاطمــی همچنین از 
برنامه ریزی برای تعاملی شدن وزارت 
صمت علاوه بر آینده نگری در ســال 

جدید خبر داد.

دبیر کل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی:

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

وزیر صمت اعلام کرد:

تولید حداقل یک میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه خودرو در سال جاری

گروه اقتصادی -عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران خاطر نشــان کرد: دولت ها در سال های گذشته سخن 
از کنترل تــورم را به میان آورده اند اما واقعیت بازار و اقتصاد 

حکایت از ناتوانی آنها در مهار تورم را می دهد.
فریال مســتوفی تورم را بزرگترین چالش و تهدید برای 
اقتصاد کشــور معرفی کرد و گفت: در ســال های اخیر عدم 
مدیریــت صحیح در اقتصاد و اعمال تحریم های بین المللی، 
رشد نقدینگی را با خود به همراه آورد؛ نتیجه رشد نقدینگی 
افزایــش تورم در کشــور بود این در حالیســت که در تمام 
برنامه های توسعه هدف بر تک نرخی شدن تورم بنا گذاشته 
شد اما متاسفانه این مهم در حد شعار ماند و در عمل به محاق 
رفت.وی کارویژه اصلی بانک  مرکزی در اقتصاد کشورها را 
کنترل تورم دانست و افزود: بانک مرکزی در ایران مستقل از 
دولت نیســت از این رو نمی تواند به وظیفه اصلی خود یعنی 

کنترل تورم بپردازد؛ به نظر می رســد اگر تیم اقتصادی دولت 
بخواهد سکان اقتصاد کشور را با همان سیاست های گذشته 
جلو ببرد نخواهد توانست تورم را مهار کند چراکه کنترل تورم 
از سوی دولت نیازمند برنامه ریزی دقیق و اجرای درست آن 
است.این فعال اقتصادی با تاکید بر این نکته که نمی توان انتظار 
داشــت در ســال جاری تورم تک رقمی شود، تصریح کرد: 
دولت ها در ســال های گذشته سخن از کنترل تورم را به میان 
آورده اند اما واقعیت بازار و اقتصاد حکایت از ناتوانی آنها در 

مهار تورم را می دهد.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ادامه داد: مکانیزم 
عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت ها در بازار است؛ زمانی که 
ارز به میزان نیاز در بازار موجود نباشد اما از سوی دیگر تقاضا 
برای این کالا زیاد باشد طبیعی است که شاهد صعودی شدن 
قیمت خواهیم بود. زمانی که عرضه ارز را افزایش بدهیم قیمت 

کنترل خواهد  شد. همچنین تحریم ها نیز روند کاهش عرضه 
ارز را در کشــور تشدید کرده اند زمانی درآمد نفتی ما از ۱۰۰ 
میلیارد دلار هم عبور می کرد اما امروز درآمد ما به ۱۶ میلیارد 
دلار رسیده است که دسترسی به این پول هم به دلیل تحریم ها 
دشــوار شده است. اگر بتوانیم به راحتی نفت را صادر و پول 
حاصل از فروش آن را به کشــور بازگردانیم امید کاهش نرخ 
ارز و کنترل تورم میســر خواهد شــد چراکه کنترل تورم در 
اقتصاد سالم محقق خواهد شد این در حالیست که اقتصاد ما 
در شرایط فعلی ناسالم است.مستوفی در پاسخ به این پرسش 
که توافق های صورت گرفته با عربســتان و سایر کشورهای 
همســایه تا چه میزان در کنترل نرخ ارز موثر اســت؟ گفت: 
بازار بعد از شــنیدن خبر مثبت و منفی از خود واکنش نشان 
می دهد اما این بالا و پایین شدن قیمت ها مقطعی است چراکه 
اصــل موضوع به میزان عرضه باز می گردد تا عرضه به میزان 

تقاضا در بازار موجود نباشد شاهد بالا و پایین شدن قیمت ها 
خواهیم بود پس نخســت باید میزان عرضه مدیریت شود در 
این شــرایط است که می توان انتظار کنترل قیمت ها را داشته 
باشــیم.وی با بیان اینکه بیش از ۷۰ درصد معاملات در دنیا با 
دلار انجام می شود، گفت: آیا ما جزیره جداگانه از دنیا هستیم 
که می خواهیم بــا ارزی غیر از دلار مراودات تجاری خود را 
بــه پیش ببریم؟ چرا باید تجارت ما در جهان محدود به چند 
کشور خاص شود که بخواهیم سیاست حذف دلار را در پیش 
بگیریم؟ محدود کردن مراودات تجاری با چند کشور خاص 
سیاست درستی نیســت و نتایج آن  در اقتصاد قابل مشاهده 
است.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در پایان بیان 
کرد: در زمان اعمال تحریم ها علیه ایران، اگر بتوانیم با کشورها 
با ارزهای محلی آنها معاملات تجاری را جلو ببریم یک نوع 

گشایش در اقتصاد ایجاد خواهیم کرد.

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: ما در حوزه 
تجدیدپذیر بهترین نقطه دنیا هســتیم و ۹۰ هزار مگاوات پتانسیل تجدیدپذیر 
داریم ولی همه پروژه ها متوقفند.حمیدرضا صالحی درباره وضعیت تامین برق 
در تابستان با توجه به شرایط سر به سر روزهای پیک و ناترازی ها اظهار داشت: 
مــا در بحث تولید و تامین برق یک چالــش اصلی داریم و راه حل هایی هم در 
این حوزه ارائه شده است که اگر اجرایی می شد؛ خاموشی ها و تنگناهایی که در 
تابستان دچار می شویم سال به سال کمتر و تا چند سال آینده کاملا از بین می.رفت.

وی افزود: اکنون در حوزه برق همچنان رویکردهای گذشته در زمینه تولید 
ادامــه دارد و این ماجــرا ما را به نقطه خوبی نمی برد و کمبود و ناترازی تولید و 
مصرف بالاتر می رود، یعنی اگر سال قبل ناترازی ۱۲ هزار مگاوات  بود این ناترازی 
در سال جاری و سال های آتی رشد داشته و بالاتر خواهد رفت. عضو کمیسیون 
انــرژی اتاق بازرگانی ضمن ابراز نگرانی از تداوم ناترازی تولید و مصرف برق 
گفــت: البته برق منازل و خانوارها قطع نمی شــود، مصرف برق بخش خانگی 
نهایتا ۴۵ درصد اســت بنابراین اگر در تابســتان با تنگنا هم مواجه شویم مطابق 
دستورالعمل تامین برق بخش خانگی خط قرمز است و بنا بر این نیست که قطعی 
داشته باشیم و فقط بخش صنعت قطعی و یا محدودیت خواهند داشت. وی ادامه 
داد: ضرری که کمبود و ناترازی برق به کشــور تحمیل می کند، اقتصادی است، 
تولید کم ، به شرکت های بورسی لطمه وارد می شود و در نتیجه مردمی که سهامدار 
هستند دچار آسیب شوند، بنابراین صنعت، پتروشیمی و  فولاد بیشترین ضربه را 
متحمل خواهند شد. صالحی تاکید کرد: به نظر می رسد سال ۱۴۰۲ تکرار اوضاع 
برق سال ۱۴۰۱ است و خاموشی روی صنایع اعمال خواهد شد.وی با بیان اینکه 
اگر مسئله بورس برق حل شود مشکل قابل حل است، گفت: ما پیشنهادهایی به 
وزارت نیرو داده ایم اما بعضا مقاومت هایی را شــاهدیم و در نظر دارند چرخ بر 
چرخ سابق بچرخد و منابع ابتدا به خزانه توانیر رفته، بعد توزیع شود و این باعث 
شده راه حل های موجود عملیاتی نشوند.عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
بیان داشت: تجدیدپذیرها می توانند در روز تولید داشته و برق را به شبکه تزریق 
کنند و به پیک روز کمک کنند لازمه تولید در این بخش نیز این است که امنیت 
سرمایه گذاری ایجاد کنیم، یعنی دولت تضمین دهد برق تولیدی تجدیدپذیرها را 
می خرد و پول آن را نیز به موقع پرداخت می کند، تاکنون سابقه خوبی در خرید 
برق تجدیدپذیرها نداشتیم و قیمت ها هم اقتصادی نبوده است. مثلا تولید یک 
مگاوات نیروگاه خورشیدی در سال گذشته ۵۰۰ هزار یورو هزینه داشته امسال 
این هزینه چند برابر می شود اما خرید برق از ۱۴۰۰ تومان بابت هر کیلووات به 
۱۶۰۰ تومان رســیده و این در حالی که رقم سرمایه گذاری حدود ۵ برابر شده، 
خرید برق ۱۰ درصد و هزینه تولید ۸۰ درصد رشــد داشته است. به این ترتیب 
رغبتی برای سرمایه گذاری وجود ندارد، قیمت خرید باید متناظر با تورم و افزایش 
قیمت ها باشد تا پروژه ها پیش برود. اکنون تولید برق ایران در حوزه تجدیدپذیر 
زیر یک درصد اســت در ترکیه با اینکه بعد از ما پروژه ها را آغاز کرد اکنون ۱۷ 
درصد از تولید برق را از تجدیدپذیرها دارد و اروپا ارقام بیش از این اســت در 
حالی که کشور ما در حوزه تجدیدپذیر بهترین نقطه دنیا است و ۹۰ هزار مگاوات 
پتانسیل تجدیدپذیر داریم ولی همه پروژه ها متوقفند زیرا سیاست ها درست و 

با بخش خصوصی هماهنگ نیست و دولت به تنهایی تصمیم گیری می کند.

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تشریح کرد:

چرایی کمبود برق و خاموشی در تابستان

گروه اقتصادی -  توسعه پارس 
جنوبی در ایران از اواخر دهه ۷۰ شمسی 
آغاز شد، در آن زمان ایران در تلاش بود 
تا تولید گاز از این میدان مشترک را آغاز 
کند و توســعه دهد. اوایل دهه ۸۰ قرار 
شــد تا توتال توسعه فاز ۱۱ را بر عهده 
بگیرد و فشارافزایی را نیز در دستور کار 

قرار دهد. اما کار روی ریل قرار نگرفت 
و در نهایت، توتال ســال ۱۳۸۸ از ایران 
رفــت. در همان زمان مذاکرات با چین 
آغاز شــد، این بار هم به دلایلی در سال 
۱۳۹۱ چین نیز از این طرح خارج و در 
آن زمان مذاکره با  شرکت های داخلی 
مانند پترو ایران، تاسیســات دریایی و 

پترو پارس انجام شد.
در نهایت در شــهریورماه ۱۳۹۱، 
عملیات توســعه فاز ۱۱ به شــرکت 
پتروپارس واگذار شــد اما با توجه به 
اولویت بنــدی صورت گرفته در زمینه 
توسعه فازهای پارس جنوبی و با توجه 
به محدودیت مالی موجود، پترو پارس 

از این پروژه خارج شد. توسعه این فاز 
البته به جز برداشت گاز مانند سایر فازها، 
هدف مهم تــری را پیگیری می کرد. از 
همیــن رو با تدوین قراردادهای جدید 
نفتی و اجرایی شــدن برجــام،  دوباره 
ایران با توتال و سی ان پی سی چین وارد 
مذاکره شد و این بار تاکید کرد که برای 
ادامه کار، پتروپارس به عنوان شــریک 

ایرانی در کنار آنها خواهد بود.
خــروج آمریــکا از برجــام و 
تحریم های یک جانبه این کشــور اما 
باعث شد تا دوباره توتال از توسعه فاز 
۱۱ عقب نشــینی کند و کار به چینی ها 
سپرده شــود. چینی ها نیز بعد از تعلل 
فــراوان، از این قرارداد خارج شــدند 
تا کار توســعه از ابتدای سال ۱۳۹۸  به 
پتروپارس ایرانی واگذار شــود. در آذر 
ماه ســال ۱۳۹۹ قرار شد تا ۷۰ میلیون 
دلار برای توسعه فاز ۱۱ تخصیص یابد 
و این پروژه با اولویت ۷۰ درصد بخش 
داخلــی پیش برود اما در نهایت آنطور 
که مسوولان وقت اعلام کردند، تولید 

گاز از فــاز ۱۱ پارس جنوبی که یکی از 
وعده های سال ۱۴۰۰ وزیر نفت دولت 
قبــل بود و قرار بود در نیمه نخســت 
سال ۱۴۰۰ محقق شــود، به نیمه دوم 
ســال ۱۴۰۰ یعنی زمان فعالیت دولت 

سیزدهم موکول شد.
به ثمر نشســتن این فــاز تاکنون 
اتفــاق نیفتاده اما به تازگی خبرهایی در 
خصوص آغاز تولید از این فاز شــنیده 
می شود، آنطور که محسن خجسته مهر 
- مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران، 
به تازگی به ایســنا گفته توسعه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی به عنوان اقدامی کار آمد 
و منحصــر به فرد بوده و به زودی تولید 

از فاز ۱۱ پارس جنوبی آغاز می شود.
وی در گفت وگویــی دیگر اعلام 
کرد: در ســال های گذشته نیز در اذهان 
این گونه متبادر می شد که تنها خارجی ها 
می توانند توســعه این فــاز را به عهده 
بگیرند، اما از ویژگی های شرکت ملی 
نفت ایران در دولت سیزدهم این بود که 
توسعه این میدان از سوی شرکت های 

ایرانی آغاز شد و در مهرماه سال ۱۴۰۱، 
تصمیم گرفتیم چهار حلقه چاه را با قید 
فوریــت در موقعیت فــاز ۱۱ حفاری 
کنیم و تولید زودهنگام داشــته باشیم و 
اکنون حفــاری چهار حلقه چاه در فاز 
۱۱ پارس جنوبی تکمیل و خطوط لوله 
زیردریایی آن نیز احداث شــده است، 
همچنین بخش های مربوط به سه پایه 

مشعل و بریج در حال نصب است.
به گفته مدیرعامل شــرکت ملی 
نفت ایران، برای اینکــه بتوانیم گاز را 
از فــاز ۱۱ پارس جنوبــی به صورت 
زودهنگام تولید کنیم، نیازمند سکوی 
بهره برداری بودیم. درمجموع طرح های 
بالادستی در شرکت ملی نفت ایران بین 
پنج تا هفت سال زمان می برد، اما برای 
کاهــش زمان بهره برداری از فاز ۱۱، به 
جای ساخت ســکو که سه سال زمان 
نیاز داشت، استفاده از سکوی ۱۲c را که 
تولید از آن متوقف شده بود، در دستور 
کار قرار دادیم و تصمیم گرفتیم این سکو 
را از موقعیت پیشین خود به موقعیت فاز 

۱۱ پارس جنوبی جابه جا کنیم.
طبق اعلام خجسته مهر این سکو 
بزرگ ترین و ســنگین ترین ســکوی 
موجود در عسلویه است و جابه جایی 
آن نیازمند شناور اوشنیک بود، اما شناور 
اوشــنیک در دولت گذشته به یکی از 
کشــورها برای پنج ســال اجاره داده 
شــده بود. یک کار حقوقی و پیگیری 
دیپلماتیک شــش ماهه انجام شــد و 
موفق شدیم شناور اوشنیک را به کشور 
برگردانیم. از ســوی دیگر ما در کشور 
تجربه جابه جایی ســکو از دریا به دریا 
را نداشــتیم و این نیازمنــد این بود که 
یک مشاور بین المللی حضور یابد و بر 
نحوه جابه جا کردن این سکو را نظارت 
کند، اما به دلیل تحریم مشاوری حاضر 
نشد و همین مسئولیت را متخصصان 
و کارشناســان ایرانی به عهده گرفتند. 
بنابراین با انجام اقدام های اولیه و برش 
پایه های سکو، شناور اوشنیک سکوی 
فاز ۱۲ را بلند کرد و روی شناور قرار داد 
و قرار اســت به زودی این سکو نصب 
شود که با استقرار آن، آماده بهره برداری 

از فاز ۱۱ می شویم.
تولیــد گاز از چهار حلقه چاه در 
فاز ۱۱ پارس جنوبی ســال ۱۴۰۲ آغاز 
می شــود و در کنار آن نیز از سال ۱۴۰۰ 
ســفارش گذاری ساخت یک سکوی 

دیگر و جکت دیگــر را انجام داده ایم 
تا بلافاصلــه با حفاری های جدید، فاز 
۱۱ به توســعه تکمیلی برســد. هدف 
تولید نهایی از ایــن فاز پارس جنوبی 
مانند فازهای استاندارد دیگر روزانه ۵۶ 
میلیون مترمکعب است که به ۵.۷ میلیارد 

دلار سرمایه گذاری نیاز دارد.
دو ردیف پالایشگاه گازی فاز ۱۴ 
پارس جنوبی به مرحله شیرین ســازی 
رسیده و توســعه میدان مشترک بلال 
کــه در ادامه میدان گازی پارس جنوبی 
قرار دارد نیز آغاز شــده است. روزانه 
بیــش از ۷۰۰ میلیــون مترمکعب گاز 
از پارس جنوبی برداشــت می شــود 
وبرداشت بیش از ۷۰ درصد گاز کشور 
از این میدان مشــترک است، اکنون ۲۷ 
میلیارد دلار پروژه در بخش بالادســت 
منطقه پارس جنوبی در حال اجرا بوده 
همچنین یکی از سکوهای گازی میدان 
پارس جنوبی که از سال ۹۴ معطل مانده 
و تولید آن متوقف شده بود، کار ترمیم 
چاه های آن توســط قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا آغاز شده است.
بر این اســاس، با توســعه میدان 
کیش و توسعه ۱۳ میدان گازی در بخش 
خشکی و دیگر میدان های پرشمار در 
سال های آینده ۵۰۰ میلیون مترمکعب به 

تولید گاز کشور افزوده می شود.

فاز ۱۱ پارس جنوبی در ایستگاه پایانی 
توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی پس از گذر از شرایط پر پیچ و خم اکنون به ایستگاه پایانی رسیده و آنطور که مدیرعامل
 شرکت ملی نفت اعلام کرده است، تولید گاز از چهار حلقه چاه در فاز ۱۱ پارس جنوبی سال ۱۴۰۲ آغاز می شود.

گروه اقتصادی - در حالی که  
بســیاری از متقاضیان از ســال های 
گذشته به دلیل عدم همکاری بانک ها 
نتوانسته اند تسهیلات دریافت کنند 
حال با توجه به تمدید این تسهیلات، 
متقاضیان باقی مانده می توانند دوباره 

وام ودیعه را دریافت کنند.
پرداخــت وام ودیعه مســکن 
از ســال ۹۹ و همزمــان با تشــدید 
کرونا در کشــور و بــا توجه به ایجاد 
مشــکلات مالی برای مستاجران این 
طرح تصویب شــد که از همان ابتدا 
بسیاری از متقاضیان برای دریافت آن 
با مشــکلات زیادی روبرو شدند، به 
طوری که بانک ها از همان ســال ها 
به بهانه های مختلف از پرداخت این 
تسهیلات امتناع کرده و به متقاضیان 

می گفتند منابع مالی وجود ندارد.
اعتبــارات بانــک هــا در 
پرداخت تســهیلات تمام شده 

است!
در همیــن رابطــه غلامی یکی 
از مســتأجران که چند ســالی است 
به دنبال دریافت وام ودیعه مســکن 
اســت اعلام کرد: هم سال گذشته و 
هم  امسال چندین بار به دنبال دریافت 
تســهیلات ودیعه مسکن به بانک ها 
مراجعــه کرده ام اما متاســفانه هیچ 
بانکی با بنده همــکاری نکرده و هر 
بــار به بانک ها مراجعــه می کردم یا 
می گفتند اعتبــارات نداریم و یا می 

گفتند سقف پرداخت تسهیلاتی ما پر 
شده است.

بانــک هــا در پرداخت وام 
ودیعه همکاری نمی کنند

همچنین حسینی یکی دیگر از 
متقاضیان دریافت وام ودیعه مسکن 
گفت: در یکی دو ســال گذشته به هر 
دری زدم برای دریافت تسهیلات زدم 
اما هر بار با موانع زیادی روبرو شده ام 
هیچ بانکی  پرداخت تسهیلات ودیعه 
را بــه گردن نمی گیرد و یا اگر بانکی 
پرداخت این تســهیلات را قبول می 
کند حداقل ۲یا ۳ ضامن رســمی می 
خواهــد. او گفــت: از طرف دیگر با 

توجه به افزایش چشم گیر نرخ های 
اجاره میزان اقساط این تسهیلات بالا 
اســت و در آخرین لحظه از دریافت 
آن با توجه به سخت گیری ها پشیمان 
شدم.با گذشت سه سال از این طرح باز 
هم تدابیر و نظارت های مختلف برای 
اجرای درست و پرداخت تسهیلات به 
متقاضیان وجود ندارد در همین راستا 
بانک مرکزی امروز اعلام کرده است 
که به منظور حمایت از مســتأجران 
و در راســتای اجرای مصوبه مورخ 
۳ /۳ /۱۴۰۱ شــورای پــول و اعتبار، 
اعطای تسهیلات کمک ودیعه مسکن 
از محل منابع بانکی موضوع ماده )۴( 

قانون جهش تولید مســکن در قالب 
سقف کلی مصوب شــورای پول و 
اعتبار مــورخ ۳ /۳ /۱۴۰۱ )۴۰۰ هزار 
میلیارد ریال( و سهمیه های ابلاغی به 
بانک های عامل تا پایان شــهریور ماه 

سال ۱۴۰۲ تداوم یابد.
۲۰ بانک به عنــوان بانک های 
عامل نســبت به پرداخت تسهیلات 
ودیعه مسکن اقدام می کنند و در سال 
گذشــته از تاریخ ۶ تیر )زمان ارسال 
دستورالعمل وزارت راه و شهرسازی 
و ابلاغ به بانک ها( تا ۱۴ اســفندماه 
در قبال تسهیلات ودیعه مسکن ۲۴۸ 
هزار و ۸۲۴ پرونده تشکیل شد که از 

این تعداد ۲۱۷ هزار ۵۷۷ نفر به میزان 
۱۲ همت تسهیلات دریافت کردند.

یــادآور می شــود متقاضیــان 
دریافت تســهیلات کمــک ودیعه 
مسکن می بایست با مراجعه به سامانه 
جامــع طرح های حمایتی مســکن 
وزارت راه و شهرســازی بــه آدرس 
https://saman.mrud.ir ثبــت 
نام نموده تا پس از تایید احراز شرایط 
و معرفی به بانک نســبت به تکمیل 

مدارک اقدام کنند.
تشــدید نظــارت هــا در 
پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن

خلیل محبت خــواه، مدیرکل 

راه وشهرســازی استان تهران گفت: 
بایــد تمامی بانک هــا در پرداخت 
تســهیلات ودیعه مسکن همکاری 
کنند و  از ابتدای سال گذشته بسیاری 
از متقاضیــان با تکمیل پرونده خود و 
ثبــت نام در ســامانه ثمن  به بانک ها 
معرفی شــده اند. او گفت: پرداخت 
تســهیلات ودیعــه مســکن نقش 
موثری در تثبیت بازار اجاره داشــته 
و با نظــارت های صورت گرفته هم  
اجازه تخلــف در این بخش را نداده 
ایم. ســقف تسهیلات ودیعه مسکن 
برای مشمولان در تهران ۱۰۰ میلیون 
تومان،کلانشهر ها ۷۰ میلیون تومان و 

برای سایر شهر ها نیز ۴۰ میلیون تومان 
است.

حــال با توجــه بــه تصویب 
پرداخــت این تســهیلات تــا پایان 
شــهریور ماه به نظر می رسد امسال 
از افزایش تســهیلات ودیعه مسکن 
خبری نیســت و با توجه به آنکه در 
ســال گذشته از همان ابتدا بسیاری از 
بانک ها اعلام کردند که منابع ندارند 
در این مدتی که تمدید شــده اســت 
چه تعداد از متقاضیان و مســتاجران 
می توانند تســهیلات دریافت کنند. 
حال با توجه بــا افزایش نیافتن نرخ 
ودیعه مســکن باید منتظر ماند و دید 
دولت چه برنامه ای برای کنترل بازار 
اجاره مسکن در دستور کار خود قرار 

خواهد داد.

گــروه اقتصــادی -دبیر کل 
انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
گفت: نرخ خوراک پتروشــیمی ها با 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی محاســبه 

می شود.
پایان سال گذشته قیمت گذاری 
خوراک پتروشیمی ها به عنوان یکی 
از مهمترین موضوعات مورد توجه 

قرار گرفــت. زیرا این صنعت نقش 
مهمی در تامین ارز مورد نیاز کشــور 
دارد و محصولات پتروشیمی حدود 
۴۰ درصد از صادرات غیر نفتی را به 

خود اختصاص می دهند.
از ســوی دیگــر، بزرگتریــن 
صنعت بورســی در ایــران صنعت 
پتروشیمی است که حدود ۶۰ درصد 

از بازار ســرمایه را شامل می شود و 
هــر تغییری در قیمــت خوراک و یا 
محصولات آن می تواند بورس را با 

نوسان همراه کند.
از همین رو، توجه به پارامترهای 
اثرگذار بر صنعت پتروشیمی بسیار 
مهم است و به همین دلیل نیز سقف 
قیمــت نرخ خــوراک گاز از لایحه 

بودجه ســال ۱۴۰۲ حذف شد تا با 
توجه بــه قیمت هــای محصولات 
پتروشــیمی در بازارهــای جهانی، 
حیات این صنعــت در ایران پایدار 

باشد.
بــا این حال بــرای حمایت از 
صنایع تکمیلی صنعت پتروشــیمی، 
عرضه محصــولات این صنعت در 

بــورس نیز با قیمــت ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومانی انجام می شود.

احمــد مهدوی ابهری، دبیر کل 
انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
بــا اشــاره بــه اینکــه محصولات 
پتروشیمی در بورس با ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومانی محاسبه می شود، گفت: 
همچنین خوراک پتروشیمی ها چه به 

صــورت مایع و گاز بــا نرخ ارز ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومانی محاسبه خواهد 

شد.
وی تاکیــد کرد: ماننــد روال 
گذشــته، ارز حاصــل از صادرات 
محصولات پتروشیمی نیز بر اساس 
نــرخ بازار مبادله طــلا و ارز عرضه 

می شود.

تمدید تسهیلات ودیعه مسکن چه کمکی به متقاضیان در سال جدید می کند؟

اقتصادی

بــا توســعه میــدان کیــش و توســعه ۱۳ میــدان گازی در بخش خشــکی و دیگــر میدان های 
پرشــمار در ســال های آینــده ۵۰۰ میلیون مترمکعــب به تولید گاز کشــور افزوده می شــود.

قیمت گذاری خوراک پتروشیمی ها با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی

محدود کردن مراودات تجاری به چند کشور، سیاست درستی نیست


